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AZ ERASMUS ELŐTT 

Már BSc-s éveim alatt eljátszottam a gondolattal, hogy eltöltök pár hónapot valamilyen Erasmus 

programmal egy külföldi egyetemen esetleg szakmai gyakorlaton. Végül addig halogattam a dolgot -jó 

diák módjára- mondván még van időm és most egyébként is vannak fontosabb dolgok, hogy 

kifutottam az időből és leállamvizsgáztam. Nagyon megbántam, hogy nem éltem a lehetőséggel 

korábban. Majd jelentkeztem mesterképzésre, de ekkor már azzal a tudattal, hogy ebben a pár évben, 

történjen bármi, el kell mennem egy Erasmus programra. Így elmentem az egyetem tájékoztatójára 

(nem először) és ott említették Máltát. Számomra a legjobb variáció volt, mivel nyáron teljesíthettem, 

biztosan nem csúszok a tanulmányaimmal miatta, még akkor bőven voltak helyek, meleg, 

tengerpartok mindenfelé és azt mondták villamosmérnök hallgatóknak jó gyakorlati helyek vannak. 

Így hát jelentkeztem ősszel és a júniusi vizsgák fáradalmait már a homokos parton pastizzit rágcsálva 

és Kinnie-t szürcsölve pihenhettem ki. 

 

Kiutazás, megérkezés, kezdeti nehézségek és a lakás 

Az utazáshoz én is, mint a legtöbben a WizzAir-t választottam, viszont az Air Malta is igen jó áron 

kínált repülőjegyeket abban az esetben, ha a feladott csomag 25 kg-ot nem haladja meg. Végül is 

kiderült az is, hogy a bőröndömet képtelenség ruhákkal és normál használati cikkekkel, 18-19 kg-nál 

nehezebbre pakolni így a 25 Kg-os határ is elegendő lett volna. Az utazás időpontjának 

kiválasztásakor célszerű olyan járatot keresni mely nem éjjel vagy hajnalban érkezik meg. 

Tapasztalataim alapján igen nagy pánikot tud kelteni egy nehezen nyíló zár egy teljesen új országban, 

ismeretlen körülmények között pláne sötétben valamikor az éjszaka közepén.  

Az éjjeli órákban érkezők számára minden esetben sokkal nehezebb volt az első nap. Sosem 

találták a wifi jelszót, ami lássuk be kardinális probléma, nem tudták lehúzni a wc-t, mentségükre 

szóljon tényleg elég trükkös volt. Az én esetemben ezzel nem volt baj, mármint a megérkezéssel, ez 

délelőtt történt. A Paragon által intézett taxi ott várt és vitt a lakáshoz. Minden szuperül szervezett 

volt. 



Az épületben három lakás volt fent tartva diákok számára, a másik háromban pedig máltai 

családok éltek. A lakások nyolc-nyolc és hat fősek voltak, én egy nyolcágyasban laktam a második 

emeleten. A nyolc ember elsőre soknak hangozhat, de négy háló volt két-két emberrel és kettő 

fürdővel. A nappali is elég nagy volt, valamint a konyhát is be lehetett osztani, hogy mindenki 

kényelmesen tudja használni. Tehát szerintem nem volt probléma a nyolc fő. Az alattunk lévő lakás 

ugyanilyen kiosztású volt, felettünk pedig egy „penthouse” volt melynek nagyobb erkélye miatt csak 

hat lakója volt. 

 

Sajnos az első két hét elég rossz volt, mivel belecsöppentem egy javarészt francia társaságba, 

akik szinte egyáltalán nem beszéltek angolul és látszólag nem is igazán voltak hajlandók fejlődni ezen 

a téren. Ráadásul elég problémásak is voltak. Ezekben a hetekben három lakótársam is elköltözött 

miattuk de a problémákat kiváltók sem maradtak szerencsére sokkal tovább mivel betelt a pohár és a 

paragon hazaküldte őket. Amit abszolút meg is tudok érteni. Ezek után egy pár napot egyedül 

töltöttem majd megérkeztek az új lakótársak. Egy olasz srác, egy albán, szintén Olaszországból, két 

lány Észtországból, akikből az egyik orosz származású volt, valamint még egy pakisztáni származású 

lány Birminghamből és végül egy nálunk jóval idősebb, negyvenes éveiben járó katalán nő. Szóval 

igen vegyes társaság jött össze a harmadik hétre. A hangulat is sokkal jobb volt, mindenki közvetlen és 

barátságos, jól beszéltek angolul is, kivéve az olaszokat, de a három hónap elteltével nagyon sokat 

fejlődtek, tehát ezzel nem volt gond. Az elköltözött szobatársaimnak köszönhetően megismerkedtem a 

felettünk lévő lakókkal is akik szintén jó fejek voltak és ennek köszönhetően sok közös főzést, 

vacsorát, partit, strandolást és egyebet hoztunk össze, amik tényleg nagyon jól sikerültek.  

 



AZ ELSŐ MUNKANAP 

A szerdai megérkezésemnek és egy éppen aktuális fesztának köszönhetően elég sok időm volt 

megismerkedni a szigettel az első munkanapom előtt. Az első hétfőn, akkurátus módon mindent 

elterveztem, milyen járattal, mikor és hol fogok le illetve fel szállni, buszra átszállni a Paragontól 

kapott cím és előre kinyomtatott Google maps-es térképrészlet alapján. Ennek megfelelően azon a 

bizonyos első reggelen felkeltem, elkészültem, felvettem az előírt „smart dress code”-nak megfelelő 

öltözetem majd izgatottan vártam a buszt az előre kiválasztott megállóban, Ami természetesen nem 

jött. Még szerencse, hogy egy órával hamarabb elindultam így az eltévedésemre szánt idő többletet fel 

tudtam használni reményteli várakozásra, mely szintén hasztalan időpocsékolásnak bizonyult. A busz 

egyáltalán nem jött. Mivel a hely csak négy kilóméterrel arrébb volt gondoltam ezt pikk-pakk 

lesétálom és kicsit hülyén is éreztem magam, hogy nem indultam el hamarabb. Szóval másfélóra 

gyaloglás után a délelőtti kellemes 38 fokban és 70%-os páratartalomban, smart dress-ben, a 

helyenként el-el fogyó járdák dacára, testileg talán kissé megtörve, de annál nagyobb lelkesedéssel 

végül megérkeztem. Egy címre. A megadott címre. Gyanús barkács áruház egy gyanúsabb környéken. 

Egy pár perc múlva a legendás máltai segítőkészségnek köszönhetően már meg is tudtam, hogy ugyan 

odaértem a kapott címre, de a cég nem az, sőt az általam keresett André Sant is ismeretlen az ott 

dolgozók számára, de megnyugtattak, nem szükséges kétségbeesnem, mivel tudják hol a cég, éppen 

csak a kapott térképem volt teljesen rossz. Szóval az új címmel kezemben elindultam délelőtti sétám 

folytatására, mintegy levezetés képp. Következett újabb húsz perc. Végső soron odaértem, 

megtaláltam a mentorom és alig késtem két órát. Déli országhoz méltó módon mindenki azt mondta 

„no problem my friend, don’t worry, only 2 hours”. Egyébként ezt a gyalogtúrát az utolsó napomon is 

meg kellett tennem egy buszsofőr sztrájk miatt, melynek kapcsán egyetlen busz sem járt az adott 

napon.  

Ezek után megismertem amunkatársakat, megmutattak mindent a gyárban. A mentorom, 

Mario Azzopardi volt, egy idősebb úr, aki korából fakadóan is már nagyon szeretett mesélni és 

tanítani. Ez nagyon tetszett, bármit kérdezhettem, mindenre válaszolt, segítőkész és közlékeny ember. 

Ez általában a mindenkire elmondható a Hetronictól és Máltáról is azt gondolom. 

 

  



 

Gyakornokként Hetronicnál 

A Hetronic egy főként Ipari távirányítókat gyártó multinacionális cég. A 

hangulat igen családias annak ellenére, hogy már több száz alkalmazottjuk van. 

Pár éve felvásárolta a Methode Electronics Ltd. mely főként autóelektronikai 

eszközöket gyárt. Az első pár munkahét ismerkedéssel telt, kaptam egy átfogó 

képet a szervezet működéséről és a minőség biztosítási politikájukról, tekintve, 

hogy a minőségbiztosításban vettem részt. Majd tervezési feladatokat is kaptam. 

Nagyrészt az volt a feladatom, hogy különféle tesztelő berendezéseket tervezzek 

és építsek, melyeket használhatnak a gyártásban. Nagyon jó feladatokat kaptam, 

jobbakat, mint itthon annál a cégnél ahol már több éve dolgoztam 

diákmunkásként, úgy éreztem jobban megbíznak bennem és nagyobb 

felelősséget is adtak. Ez a többi gyakornokra is igaz volt. Több román tanuló volt ott velem együtt, 

gépészek és ők is komoly, valódi  tervezési feladatokat kaptak. Nagyon elégedett voltam a céggel, a 

munkatársakkal, a hangulattal összességében. A képeken az elkészült eszközök és egy csoport kép egy 

céges vacsora után. 

 

  



 


